
Zápis ze 76. schůze VV ŠSČR v Brně 3. 12. 2012 – přílohy: 

 
K bodu 4 – INFORMACE PŘEDSEDY 

A. MEZINÁRODNÍ VZTAHY: 

ECU 

 

ECU nastartovala své nové stránky: http://www.ecuonline.net/. Mohou sloužit i k prezentaci 

ŠSČR v anglickém jazyce, již nyní tam máme zárodek kalendáře: 

http://www.ecuonline.net/com/federation/calendar/21.html.  

ME žen 2013 proběhne v Bělehradu 22.7. – 4. 8. 2013, 60.000 Eur cenový fond pro hráčky. 

Byl změněn termín ME seniorských družstev – Drážďany, 20.-27. 7. 2013. Hráči projevili 

zájem, jedná se o sponzorské podpoře, TMK má do rozpočtu 2013 navrhnout případnou 

finanční podporu ŠSČR.   

ME jednotlivců v rapidu a blesku 2012 proběhne ve Varšavě 14.-16. 12. 2012 proti našemu 

MČR v bleskovém šachu.  

Slovinsko 

 

Setkal jsem se s prezidentem slovinského šachového svazu. Vyměňovali jsme si zkušenosti, 

padla nabídka na výměnné zápasy, např. mládeže. Slovinský svaz má v Lublani k dispozici 

své vlastní prostory. O nabídce byli informováni předsedové KM, TMK a reprezentační 

kapitán mládeže, na kterých je další iniciativa v tomto směru.   

 

B. DOMÁCÍ VZTAHY: 

Český olympijský výbor 

 

1. listopadu jsem se zúčastnil volebního pléna ČOV. Oproti týmu doporučenému Jiřím 

Kejvalem zvolilo plénum několik jiných kandidátů, neuspěla např. Hana Moučková jako 

zástupce Sokola. Pozice neolympijských sportů ve VV proti původnímu návrhu oslabila. To 

je hlavní výzvou pro místopředsedu pro přidružené členství (jako má ŠSČR) Filipa Šumana 

z florbalu.   

Nové vedení Českého olympijského výboru 

Předseda ČOV: Jiří Kejval, předseda Českého veslařského svazu. 

Místopředseda pro sport: Miroslav Jansta, předseda České basketbalové federace. 

Místopředseda pro ekonomiku a marketing: Libor Varhaník, předseda Českého atletického 

svazu. 

Místopředseda pro olympismus: František Kolář, ředitel Olympijského informačního a 

studijního centra. 

Místopředseda pro přidružené členství: Filip Šuman, prezident České florbalové unie. 

Výkonný výbor: 

Josef Dovalil, Česká olympijská akademie.  

Květoslava Pecková, Český klub fair-play. 

Oldřich Svojanovský, Český klub olympioniků. 

Jaroslav Pollert, předseda komise ČOV sport a životní prostředí. 

Roman Kumpošt, předseda dozorčí rady Svazu lyžařů České republiky. 

http://www.ecuonline.net/
http://www.ecuonline.net/com/federation/calendar/21.html


František Janda, předseda Českého šermířského svazu. 

Tomáš Král, předseda Českého svazu ledního hokeje. 

Zdeněk Haník, předseda Českého volejbalového svazu. 

Miroslav Pelta, předseda Fotbalové asociace České republiky. 

Jozef Regec, viceprezident Českého svazu cyklistiky. 

Petr Baroch, předseda Českého střeleckého svazu. 

Karel Bauer, předseda Českého svazu jachtingu. 

Zdeněk Ertl, předseda Sdružení sportovních svazů České republiky. 

Petr Hulinský, viceprezident Českého svazu taekwondo WTF. 

Robert Změlík, individuální člen ČOV. 

  

ČSTV 

 

O VH 1. 12. 2012 v Nymburku budu informovat ústně. Po vývoji v ČOV je odložen záměr 

přiblížit se stanovami k ČOV.  

 

Zápis z porady předsedů národních sportovních svazů 24. 10. 

 

1. Aktuální informace předsedy ČSTV 

Informoval Miroslav Jansta 
 

Předseda ČSTV M. Jansta v úvodu omluvil svoji dvouměsíční neúčast v jednání vedených 

ČSTV, která byla způsobena plánovanou zdravotní operací. Shrnul vývoj situace v ČSTV 

v roce 2012, především z ekonomického a hospodářského hlediska. Organizaci se podařilo 

stabilizovat krizovou situaci cash flow, vyřešit dluh vůči ČT a tím odvrátit hrozící soudní 

spor, rozložit a snížit dluh za postoupenou pohledávku společností Gladiolus a.s., kdy je 

vyjednán splátkový kalendář se splátkami rozloženými na 3 roky, byl odsouhlasen pronájem 

horských společností v Krkonoších, které budou v budoucnu zajišťovat přísun nemalých 

finančních prostředků. Dalším cílem v oblasti horských společností v Krkonoších je vytvoření 

obecně prospěšné společnosti KRKONOŠE 2020 s účastí KRNAP, ČSTV, Ministerstva 

životního prostředí, zástupců samospráv a dalších subjektů, na jejímž základě se bude 

diskutovat rozvoj celého regionu.  

 

2. Informace o financování 2012 a výhled 2013 
 

V květnu proběhlo jednání zástupců sportovního prostředí (p. Kejval místopředseda ČOV a 

předseda ČSTV p. Jansta) s ministrem financí p. Kalouskem, kde byla vyjednána podpora 800 

mil. Kč pro sportovní prostředí. V současné době není v návrhu státního rozpočtu pro rok 

2013 počítáno s částkou 800 mil. Kč od MF ČR do rozpočtu MŠMT, určeného na sport, 

původně poskytnutého sportu jako náhrada za prostředky odebrané novelou loterijního 

zákona.  

Dochází ke změně v rámci dotačních programů MŠMT, kdy se počítá v roce 2013 s přesunem  

částky 300 mil. Kč z Programu V. do Programu II - sportovně talentovaná mládež, která bude 

vázána přímo na mládež v oddílech, ne jen na členy SCM. Za distribuci by měly odpovídat 

svazy. 

V průběhu celého roku docházelo k jednání s hejtmany i s Asociací měst ČR, kde byla 

vyjednávána finanční podpora sportu z odvodů obcím dle zákona o loteriích. Vše je však 

v rukou obcí. V současné době jsme požádali okresní sdružení ČSTV, aby nás informovala, 



jak probíhá toto financování sportovního prostředí ze samospráv. Informace o proběhlém 

financování budou důležité pro další argumentaci při politických jednáních.  

Jednání o finanční podpoře byla vedena též se všemi hejtmany, se střídavými úspěchy, 

celková podpora z krajů ale byla významná. 

 

3. Informace o postupu transformace sportovního prostředí ČR 

Informace místopředsedy Marka Hájka 

 

Marek Hájek podrobněji zhodnotil hospodaření ČSTV od konce roku 2012, kdy  nám hrozil 

propad hospodaření o 70 mil. Kč, především díky vysokým provozním nákladům některých 

středisek a provozů. Vyzvedl, že v současnosti se hospodaření ČSTV nachází 10 mil. Kč 

v plusu. Tohoto stavu se podařilo dosáhnou zastavením hospodaření ve ztrátových provozech, 

které generovaly meziroční ztráty několik miliónů. Podařilo se provozně ČSTV nastavit tak, 

aby bylo schopno samo financovat svůj základní provoz.  

V budoucnu se počítá s přesídlením ČSTV do sídla FAČR, kdy areál na Strahově je poslední 

provozní zátěž, kterou společnost má. Provoz areálu stojí organizaci několik miliónů ročně.  

 

4. Realizace majetku ČSTV  

Doplňující Informace Miroslava Jansty 

 

Podařilo se předběžně domluvit prodej a převod majetku ČSTV na Strahově Fotbalové 

asociaci České republiky (FAČR). Majetek zatížený dotacemi bude bezplatně převeden do 

vlastnictví FAČR, (jde především o Stadión E. Rošického), zbylý majetek bude prodán podle 

znaleckých posudků za zhruba 130 mil. Kč. FAČR chce s pomocí dotací od FIFA vybudovat 

na Strahově svoje sídlo a využívat stadión ke svým účelům.  

V současnosti je před dokončením druhý znalecký posudek (znalecký ústav), je dokončena 

inventura všech smluv, probíhá jednání FAČR – ČAS a připravuje se memorandum FAČR-

ČSTV k budoucímu přesídlení ČSTV a svazů do sídla FAČR. VV ČSTV bude 6. 11. 2012 

předložen návrh kompletních podkladů pro delegáty VH. S ČAS bude po vyhotovení posudku 

projednán převod nafukovací haly s příslušenstvím. Celý proces bude projednávat a 

schvalovat 27. VH ČSTV. 

Počítá se s tím, že výnosy z prodeje se budou muset deponovat na pokrytí podrozvahových  

dluhů ČSTV – mj. ze soudního sporu se Sdružením sportovních svazů České republiky, 

Gladiolus, atd.  

Doplnění informace o postupu transformace sportovního prostředí ČR – Ing. Jiří Kejval  

Účelem celé transformace je vytvoření rovnoprávného a jednotného zástupce sportu na 

jednání s vládou. Tímto zástupcem by měl být Český olympijský výbor, který má v současné 

době největší společenskou prestiž.  

Při jednání s politickými představiteli se diskutovaly možnosti financování sportu. Jedním z 

nich je využití zdanění hazardních her a jejich nasměrování do sportu. Tento zdroj financí, 

však vyžaduje změnu zákona, a to je v současnosti nereálné. Druhou možností, především pro 

profesionální sport, je povýšit sponzoring v České republice na úroveň vyspělé Evropy a 

donutit velké firmy, aby se chovaly společensky odpovědně a přispívaly cca 1% ze zisku do 

neziskového sektoru. Prvotně by se takto měly zachovat velké státní podniky. 

 



5. Novela stanov ČSTV 

Informace místopředsedy Marka Hájka  

 

Dosud jsou navrženy tyto zásadní změny: přiblížení se Českému olympijskému výboru, 

institucionalizování SCS ČSTV, to jest úprava možnosti zřízení a kontroly výkonných složek, 

sjednocení terminologie + změny formálního charakteru. Samostatnou kapitolou je změna 

názvu organizace, o které se bude jednat samostatně na VH ČSTV. K takto upraveným 

stanovám se kladně vyjádřila Legislativní komise ČSTV. Poděkování za práci na stanovách 

patří Karlu Bauerovi a G.Petrusové. J.Boháč informoval, že distribuce materiálů pro delegáty 

27.VH ČSTV, včetně návrhu novely Stanov ČSTV, proběhne 9. listopadu 2012, po zasedání 

VV ČSTV.  

 

6. Diskuse: 
 

– v okresech nesdružené TJ jsou vnímány jako členské TJ svazu, vztahuje se na ně jak OSA a 

INTEGRAM tak úrazové pojištění. 

– neolympijské sporty budou v ČOV vždy znevýhodněny, ale měly by mít stejnou pozici jako 

v ČSTV 

– situace se sídlem svazů by se měla vyřešit stavbou sídla FAČR a rekonstrukcí prostor 

stadionu ER.  

 

C. KOMISE PRO MARKETINGOVOU KOMUNIKACI 

 

Řada věcí se posouvá v oblasti PR, i když posun je pomalejší, než bych si představoval. Zatím 

nepředkládám návrh na členy komise, neboť nemáme plné obsazení.  

Šach je nyní hodně vidět v médiích – HN nastartovaly pravidelnou rubriku ve 

středečním magazínu In, pozornost upoutal i Šachový vlak či simultánka GM Hráčka k 100. 

výročí narození J. Podgorného.  

 

http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1061958448-postrehy-odjinud/412236100061044-

amerika-ocima-jana-smida/ 

http://www.superspy.cz/sport/17045-sachoveho-velmistra-hracka-silikony-nezastavily 

  

D. ZASTUPOVÁNÍ ŠSČR 

 

Účastnil jsem se několika společenských akcí  v Praze – simultánky GM Hráčka, partie 

Navara – Harikrišna či otevření Era světa v Praze na Jungmannově náměstí.  
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K bodu 10 – ČERPÁNÍ z EVROPSKÉHO SOCIÁLNÍHO FONDU 

 

 Operační programu Vzdělávání pro konkurenceschopnost (OPVK) je vyhlášen na 

období 2007-2013, cílem je rozvoj vzdělanostní společnosti za účelem posílení 

konkurenceschopnosti ČR prostřednictvím modernizace systémů počátečního, terciárního 

a dalšího vzdělávání, jejich propojení do komplexního systému celoživotního učení a 

zlepšení podmínek ve výzkumu a vývoji. 
 
 Osy OPVK  

Prioritní osa č. 1: Počáteční vzdělávání (až do střední školy) 

Prioritní osa č. 2: Terciární vzdělávání, výzkum a vývoj 

Prioritní osa č. 3: Další vzdělávání 

Prioritní osa č. 4 (a, b):  Systémový rámec celoživotního učení (cíl Konvergence, cíl 

Regionální konkurenceschopnost a zaměstnanost) 

Prioritní osa č. 5 (a, b): Technická pomoc (cíl Konvergence, cíl Regionální 

konkurenceschopnost a zaměstnanost) 
 
 Figurka o.p.s. získala v roce 2009 podporu ve výši cca 5,8 MCZK z OPVK, v prioritní 

ose 1, oblast podpory 1.2 Rovné příležitosti dětí a žáků, včetně dětí a žáků se speciálními 

vzdělávacími potřebami, s projektem Učíme se s Figurkou - program pro zvyšování 

kompetence pedagogických pracovníků a zkvalitnění vzdělávání pro žáky se 

speciálními vzdělávacími potřebami.  
 
 Základní charakteristika projektů z OPVK 

Financování až 100% (85% ESF, 15% MŠMT) 
 

 Individuální projekty realizovány na celém území ČR 

Alokovaná částka na projekt závisí na konkrétní výzvě 

Všechny projekty musí být ukončeny nejpozději do 30. 6. 2015 (pokud není ve výzvě 

stanoveno datum dřívější). 

 Grantové projekty realizovány na území příslušného kraje 

Alokovaná částka na projekt předkládaný v rámci některého z globálních grantů krajů 

400 TCZK - 25 MCZK 
 
 Teoretický harmonogram (za předpokladu, že projekt šachy do škol je pro OPVK 

vhodný): 

 

1) Definovat hrubé rysy projektu (zejména podíl šachu v projektu) 

2) Čekat na vhodnou výzvu k předkládání žádosti (ta už ve stávajícím OPVK být 

nemusí) nebo na nový OP 

3) Připravit žádost/projekt (v programu Benefit)  

4) Podat žádost (u aktuálních výzev cca do 2 měsíců od výzvy) 

5) Žádosti jsou posuzovány ve výběrovém řízení 

6) Realizace projektu (za předpokladu úspěchu) cca po 6i měsících od ukončení příjmů 

žádostí – při realizaci je nutné postupovat v souladu se zákonem č. 137/2006 Sb. – 

Zákon o veřejných zakázkách, byrokratickou náročnost není třeba zdůrazňovat 



K bodu 11 – ZÁVĚREČNÁ ZPRÁVA Z MS MLÁDEŽE 

 

   V posledním kole MS mládeže jsme přesně okopírovali úvod šampionátu, což znamená, že 

jsme získali padesát procent možných bodů. Celková bilance tak zůstala nezměněna, -6 je o 

něco méně než v loňském roce, což myslím přesně odráží celkové hodnocení vystoupení 

české výpravy. Těsně po skončení mistrovství jsem uvedl, že naše výsledky hodnotím jako 

průměrné, spíše mírně podprůměrné. S odstupem několika dní preferuji označení mírně 

podprůměrné. Dovolím si nyní stručně zhodnotit výkony jednotlivých reprezentantů, přestože 

zdaleka ne u všech jsem viděl alespoň polovinu partií. 
 
   V kategorii D8 nás reprezentovala Anna Vavřínková z ŠK Lokomotivy Brno. Anička je 

velká bojovnice, která dokáže hrát pěkné šachy (například jsem velmi kvitoval, že bílými 

hraje královský gambit!). Bohužel právě ve Slovinsku sehrála ne úplně podařený turnaj, což 

bylo dost ovlivněné nepovedeným začátkem (0/4). Anička dělala zbytečné taktické chyby, 

které ji obíraly o cenné bodíky. Také na ni možná dolehla tíha šampionátu a prohraných partií 

a až do konce turnaje už se nedostala do úplné psychické pohody. Vzhledem k tomu jsou čtyři 

bodíky slušné a věřím, že v budoucnu Anička udělá na dalších reprezentačních akcích 

mnohem lepší výsledky. 
    
   V H8 jsme měli dva reprezentanty, a to Viktora Přibyla z ŠK Porg Praha a Thai Dai 

Vinha Nguyena z ŠK Praha-Šmíchov. Ani jednoho z nich jsem však neměl příliš možnost 

sledovat, tudíž mohu okomentovat pouze jejich konečný výsledek. Ten není ani u jednoho 

špatný, nicméně oba dva měli turnaje rozehraný lépe a dolů je srazil horší výsledek na konci 

turnaje (a to zejména u Vinha, který zakončil šampionát tzv. velkou rošádou). 
    
   Kategorie D10 mi udělala asi největší radost. A to nejen Karinka Němcová z ŠK Oáza 

Praha, která se díky zisku 7,5 bodu a 13. místa stala nejúspěšnějším členem české výpravy, 

ale i Julie Vilímová z TJ Spartak Vlašim. Obě holky předvedly několik velmi pěkných partií, 

navíc jsou to obě dvě pohodové a usměvavé, ale zároveň bojovné dívčiny, které rozhodně 

mají šachovou budoucnost. Julčin výkon navíc zkomplikovalo onemocnění v druhé polovině 

turnaje. Statečně se v silné konkurenci prala také Sofie Přibylová z TJ Sokol Lány, která svůj 

výsledek vylepšila dvěma výhrami v závěru turnaje. 
 
   Rovněž kategorie H10 nás příjemně potěšila, konkrétně vystoupení Marka Sýkory 

hrajícího za oddíl TJ Desko Liberec. Marka na mistrovství připravoval Pavel Šimáček, který 

si ho velmi chválil (v tom se rozhodně shodneme). Marek je na svůj věk nesmírně přemýšlivý 

chlapec, kterého šachy velice baví a má o ně zájem. Pečlivě naslouchá radám trenérů a v 

partiích je to rozhodně vidět. Odehrál těžký turnaj se silnými hráči, ze kterého bezesporu 

vyšel se ctí. Moc se těším na jeho další výkony. 
 
   Kategorie D12 měla jedinou českou zástupkyni, a to Blanku Brunovou hájící barvy ŠK 

DDM Planá u Mariánských Lázní. Blanka je bezesporu silná a nápaditá šachistka, zatím ji 

však od lepších výsledků brzdí zbytečně rychlá hra, což často vede nejen ke zbytečným 

chybám, ale také k určité povrchnosti, kvůli které neuvažuje nad mnohdy mnohem silnějšími 

tahy. Až se této neřesti zbaví, určitě z ní bude mnohem lepší šachistka, protože nápaditost jí 

rozhodně nechybí. Krásně se to prokázalo například v posledním kole, kdy Blanka první 



polovinu partie skutečně přemýšlela a svou soupeřku díky tomu jasně přehrála a nechybělo 

málo, aby ji porazila. 
    
   Velké naděje jsme vkládali do Thai Dai Vana Nguyena v kategorii H12. Van, 

reprezentující Mezinárodní šachovou školu Interchess, začal celkem slušně a po sedmi kolech 

měl na svém kontě pět bodů. Závěr turnaje mu však vůbec nevyšel a pouhý jeden bod ze čtyř 

partií znamenal značný pád výsledkovou tabulkou. Není každý den posvícení, jsem 

přesvědčen, že Van v příštích letech doveze z mezinárodních akcí nejeden výborný výsledek. 

Srdnatě bojoval také Filip Nový z ŠK Oáza Praha, střídal však lepší okamžiky s horšími. 

Pozoruhodná je jeho barevná bilance: bílými s teoreticky slabšími soupeři získal 5/5 (!), 

ovšem černými s povětšinou silnějšími soupeři uhrál jednu jedinou remízu. 
    
   Rovněž v kategorii D14 jsme měli dvě zástupkyně, a to Nelu Pýchovou z TJ Spartak 

Vlašim a Jitku Jánskou z ŠK Sokol Klatovy. Výkony obou holek je těžké hodnotit, protože 

podobně jako Julie musely v závěru turnaje mnohem víc bojovat se zákeřnými viry a 

bakteriemi, než se soupeřkami. To samozřejmě negativně ovlivnilo jejich výkony, jinak by to 

určitě bylo lepší. 
 
   V H14 nás reprezentoval Martin Blahynka s oddílovou příslušností ŠK Duras BVK. 

Martinovi se po zdařilém začátku nevydařilo dvojkolo, i přesto se ještě dokázal vytáhnout 

zpátky do boje o přední příčky. Jeho stíhací jízdu zastavil až íránský soupeř v jedenáctém 

kole. I tak si myslím, že se Martin za svůj výkon nemusí stydět, přestože sám měl jistě o něco 

vyšší ambice. 
 
   Kategorii D16 jsme obsadili dvěma reprezentantkami. Kateřina Vlčková hájící barvy 2222 

ŠK Polabiny odehrála solidní turnaj, zejména v první polovině mistrovství na ní však byla 

vidět nerozehranost a tím pádem i menší bojovnost a kreativita. Tu však v závěru přeci jen 

našla, což znamenalo velmi solidní závěr turnaje. Nicola Lužíková z oddílu TJ Sokol Lázně 

Velké Losiny střídala lepší okamžiky s horšími, často byla ohledně svých pozic a partií až 

příliš pesimistická. Rovněž u ní by nebylo na škodu více bojovnosti a odhodlanosti jít 

soupeřce tak říkajíc po krku. Nicola je s turnajem určitě méně spokojená než Katka. 
 
   Ještě méně spokojený je se svým výkonem zcela jistě Jan Mikeš z ŠK Spartak Ústí nad 

Labem, kterému letošní šampionát opravdu hrubě nevyšel. Bude třeba, aby se Honza poučil z 

chyb a našel hlavní příčiny svého neúspěchu. Věřím, že má určitě na víc, musí však na sobě 

opravdu hodně zapracovat, a to ve všech stádiích partie. 
    
   Pro Janu Zpěvákovou z ŠK Staré Město v D18 bylo mistrovství světa velkou zkušeností. 

Odehrála přibližně to, na co v současné době má. Má však zájem trénovat a zlepšovat se, což 

je velmi pozitivní. 
 
   Naděje na umístění na předních příčkách jsme vkládali také do FM Tadeáše Kriebela v 

H18, hrajícího od této sezóny za 1. Novoborský ŠK. Zpočátku se zdálo, že Tadeáš po delší 

době chytil výbornou formu, bohužel některé partie náš reprezentant prohrál prakticky v 

zahájení, a to buď příliš agresivní hrou na výhru, nebo naopak skvělou přípravou jeho 

soupeřů. Konečné umístění není špatné, ale (nejen) sám Tadeáš měl ambice směřující 

minimálně o deset příček výše. 



 
   Jsem pevně přesvědčen o tom, že pro naprostou většinu našich reprezentantů a 

reprezentantek bylo mistrovství světa neocenitelnou zkušeností, která je nabudí do dalšího 

sebezdokonalování Což je řekl bych jednou z velmi důležitých ideí těchto akcí. Na místě jsme 

myslím vytvořili výborný kolektiv, hráči a hráčky se vzájemně podporovali, své sehrané 

partie společně analyzovali apod. 
 
   Závěrem bych proto rád poděkoval všem účastníkům za bojovný přístup během celého 

turnaje a za ukázněnost v chování (přestože určitě drobnosti se občas našly).  Rovněž děkuji 

veškerému doprovodu za (nejen) psychickou podporu svých ratolestí během celého 

šampionátu a svým dvěma asistentům v rolích oficiálních trenérů IM Pavlu Šimáčkovi a IM 

Sergeji Berezjukovi za přípravy na partie a analýzy sehraných partií. Níže přikládám 

výsledkovou tabulku všech našich reprezentantů. 

 

Zpracoval: IM Bc. David Kaňovský 

reprezentační trenér mládeže 

 
 

 

 

 

 
 

 

 



K bodu 12 PRAVIDLA PRO TITULY ROZHODČÍCH 

 
Pravidla pro tituly rozhodčích 

Schválená GA 1982, změněná GA v letech 1984-2012 

 

1 Úvodní ustanovení 

 

1.1 Tato pravidla mohou být měněna pouze Valným shromážděním(General Assembly - GA) na základě 

doporučení Komise rozhodčích (Arbiters´ Commission). 

 

1.1.1   Pravidla mohou být měněna výhradně každý čtvrtý rok po roce 2004 (nerozhodne-li Komise, že je 

třeba provést urychlenou změnu). 

 

1.1.2   Případné změny nabydou účinnosti 1.7. roku následujícího po schválení změn Valným shromážděním. 

 

1.1.3   Rozhodčím se udělují tituly Mezinárodní rozhodčí (IA) a FIDE rozhodčí (FA). 

 

1.1.4   Tituly platí doživotně od data udělení či registrace. 

 

1.1.5   Žádosti posuzuje FIDE Komise rozhodčích. 

  

1.1.6   Komise rozhodčích je jmenována Valným shromážděním  na stejné funkční období jako prezident 

FIDE. Komise se skládá z předsedy, který je jmenován prezidentem FIDE, a sekretáře, který je 

jmenován předsedou Komise po konzultaci s prezidentem FIDE, a ne více než 11 odborníků, kteří 

mají hlasovací právo v Komisi. Žádná federace nesmí mít v Komisi více než jednoho zástupce.  

 

1.1.7   Prezidentská rada (Presidential Board) nebo Výkonná rada (Executive board)  mohou vyslovit souhlas 

s udělením titulů dle 1.1.3 pouze v jasných případech a to po konzultaci s předsedou Komise 

rozhodčích. 

  

1.1.8   Komise zpravidla zasedá a rozhoduje v termínu bezprostředně předcházejícímu zasedání Valného 

shromáždění. 

  

1.1.9   Ve výjimečných případech může Komise doporučit udělení titulu korespondenčním hlasováním. 

 

2  Obecná pravidla pro normy rozhodčích 

 

2.1.1  Systém -  švýcarský, každý s každým, jiný 

Úroveň  mistrovství světa, mistrovství kontinentu, open turnaj, národní mistrovství 

Druh  jednotlivci, družstva 

Certifikáty počet norem, které mohou být na akci vydány 

Normy  počet norem, které může rozhodčí použít ve své žádosti 

 

Systém  Úroveň soutěže Druh Certifikáty Normy 

=  Světové  =  Bez limitu  = 

=  Kontinentální =  Bez limitu = 

Švýcarský  Mezinárodní =  1 na 50 hráčů Bez limitu 

Švýcarský Národní mistrovství Jednotlivci (dospělí)  Maximum 2  Maximum 2 

Švýcarský Národní mistrovství Družstva  Maximum 2  Maximum 2 

Rapid šach  Světové / 

Kontinentální  

=  =  Maximum 2 

 

  

2.1.2  Normu může získat též rozhodčí v nejvyšší národní mistrovské soutěži družstev, jsou-li splněny tyto 

podmínky: 

a) hraje se nejméně na čtyřech šachovnicích 

b) hraje nejméně 10 týmů 

c) nejméně 60 % hráčů má FIDE ELO 

d) hraje se nejméně 5 kol 

 

2.1.3  Žadatel o titul IA/FA musí být starší 21 let. 



 

 

3  Požadavky pro titul FIDE rozhodčí (FA) 

  

Všechny podmínky z následujících 

 

3.1    Důkladné znalosti Pravidel šachu FIDE, obecných pravidel a doporučení pro šachové soutěže, švýcarského 

systému. 

 

3.2    Po celou dobu svého působení v roli rozhodčího prokazovat  naprostou objektivitu. 

 

3.3    Dostatečná znalost nejméně jednoho oficiálního jazyka FIDE. 

 

3.4    Schopnost zacházet s digitálními hodinami různých typů a pro různá nastavení. 

  

3.5    Praxe hlavního rozhodčího nebo jeho zástupce na nejméně třech akcích započítávaných na FRL (tyto akce 

mohou být buď národní nebo mezinárodní) a účast na jednom FIDE semináři rozhodčích (FIDE Arbiters' 

Seminar) a úspěšné složení zkoušky (nejméně 80%) stanovenou Komisi rozhodčích.  

Za platnou normu z akce započítávané na FRL se považuje každý turnaj s minimem 10 hráčů v případě, že 

se hraje každý s každým, s minimem 6 hráčů v případě, že se hraje každý s každým dvoukolově a 

s minimem 20 hráčů v případě, že se hraje švýcarským systémem. 

 

3.6    Titul FIDE rozhodčí pro každou z organizací IBCA, ICSC, IPCA se považuje za jednu FA normu. 

 

3.7    Působení v roli „match arbitera“ na Olympiádě se považuje za jednu FA normu. Pro žádost o titul může být 

použita nejvýše jedna taková norma. 

 

3.8   Působení v roli hlavního rozhodčího nebo jeho zástupce na turnajích v rapid a bleskovém šachu se 

zápočtem na FRL, s minimem 30 hráčů a na 9 kol, se považuje za jednu FA normu. Pro žádost o titul může 

být použita nejvýše jedna taková norma. 

 

3.9   Účast na jednom FIDE semináři rozhodčích a úspěšné složení zkoušky (nejméně 80%) stanovenou Komisi 

rozhodčích, se považuje za jednu FA normu. Pro žádost o titul může být použita nejvýše jedna taková 

norma. 

 

3.10 Žadatelům z federací, které nemohou zorganizovat žádný turnaj, který by vyhověl podmínkám pro zápočet 

na FRL či pro získání titulu, může být titul udělen po úspěšném složení zkoušky (nejméně 80%) 

stanovenou Komisi rozhodčích. 

 

 

4   Požadavky pro titul Mezinárodní rozhodčí (IA) 

 

Všechny podmínky z následujících 

 

4.1    Důkladné znalosti Pravidel šachu FIDE, obecných pravidel a doporučení pro šachové soutěže, švýcarského 

systému, předpisů FIDE týkajících se pravidel pro udělování titulů a fungování FIDE ELO systému  

 

4.2   Po celou dobu svého působení v roli rozhodčího prokazovat naprostou objektivitu. 

 

4.3    Povinná znalost anglického jazyka (přinejmenším na konverzační úrovni) a šachové terminologie 

v ostatních oficiálních  jazycích FIDE. 

 

4.4    Dovednost práce s počítačem nejméně na úrovni běžného uživatele. Znalost losovacích programů 

schválených FIDE, MS Word, MS Excel a e-mail.  

 

4.5   Schopnost zacházet  s digitálními hodinami různých typů a pro různá nastavení.  

 

4.6    Praxe hlavního rozhodčího nebo jeho zástupce na nejméně čtyřech událostech započítávaných na FRL jako 

jsou například následující: 

 

a) finále národního mistrovství jednotlivců – dospělých (nejvýše dvě normy), 

b) všechny oficiální turnaje a zápasy FIDE, 



c) turnaje a zápasy o mezinárodní tituly, 

d) mezinárodní turnaje o nejméně 100 hráčích, 

e) všechny oficiální mistrovství světa a kontinentální mistrovství v rapid šachu (nejvýše jedna norma). 

 

4.7    Titul mezinárodního rozhodčího pro každou z organizací IBCA, ICSC, IPCA se považuje za jednu IA 

normu. 

 

4.8    Působení v roli „match arbitera“ na Olympiádě se považuje za jednu IA normu. Pro žádost o titul může být 

použita nejvýše jedna taková norma. 

 

4.9    Titul Mezinárodní rozhodčí může být udělen pouze žadatelům, kterým již byl udělen titul FIDE rozhodčí. 

 

4.10  Všechny předkládané normy pro titul Mezinárodní rozhodčí musí být odlišné od norem, které již byly           

použity pro titul FIDE rozhodčí a předložené normy musí být dosaženy po udělení titulu FIDE rozhodčí. 

 

4.11  Nejméně dvě předložené  normy budou podepsány různými hlavními rozhodčími. 

 

5   Řízení o udělení titulu 

 

5.1    Formuláře žádosti o tituly uvedené v 1.1.3 jsou součástí přílohy. Jsou to: 

Tournament Report Form s křížovou tabulkou a rozhodnutími o námitkách – TRF (1 pro každou normu) 

Arbiter Norm Report Form      – IA1 nebo FA1 (1 pro každou normu) 

Arbieter Title Application Form     –  IA2 nebo FA2 

 

5.2    Normy přikládané k žádosti o titul musí být nejméně ze dvou různých druhů turnajů (dle 2.1.1 nebo alespoň 

jedna norma musí být z mezinárodní akce dle 4.6.d)) a získané na akcích, jejichž data začátku spadají do 

šestiletého časového úseku. Žádost musí být podána tak, aby ji stihl projednat nejpozději druhý FIDE 

kongres konaný po skončení poslední akce. Normy ze seminářů jsou platné po dobu 4 let. 

 

5.3   Žádost musí být podána na FIDE sekretariát prostřednictvím národní federace žadatele. Národní federace 

odpovídá za zaplacení poplatku. 

 

5.4    Všechny žádosti o titul doplněné veškerými detaily musí být zveřejněny na webové stránce FIDE nejméně 

60 dní před konečným rozhodnutím, aby mohly být podány případné námitky.  

 

6 Licence rozhodčích 

 

6.1  Titulovaný aktivní rozhodčí (Mezinárodní rozhodčí nebo FIDE rozhodčí) a národní rozhodčí pracující 

(působící ve své funkci) ve FIDE turnajích započítávaných na FRL budou zpoplatněni "licenčním 

poplatkem". 

6.2.1  Licence bude platná doživotně, pod podmínkou, že rozhodčí bude aktivním rozhodčím, a vejde v platnost 

ode dne následujícího po dni, kdy FIDE obdrží platbu za licenční poplatek. 

6.2.2  Licenční poplatek za národní rozhodčí je platný doživotně. 

6.2.3  Pokud národnímu rozhodčímu je udělen titul "FIDE rozhodčí", licenční poplatek za tento titul musí být 

uhrazen FIDE. 

6.2.4  Pokud si rozhodčí zvýší svoji kategorii, potom pouze rozdíl licenčního poplatku mezi kategoriemi musí 

být uhrazen FIDE. 

6.2.5  Pokud "FIDE rozhodčí" získá titul "Mezinárodní rozhodčí", licenční poplatek za nový titul musí být 

uhrazen FIDE. 

6.3 Licenční poplatky: 

a) pro rozhodčí kategorie A (pouze IA): 300 € 

b) pro rozhodčí kategorie B (pouze IA): 200 € 

c) pro rozhodčí kategorie C: IA 160 € 

  FA 120 € 

d) pro rozhodčí kategorie D: IA 100 € 

  FA 80 € 

e) pro národní rozhodčí 20 €  

 

6.4  Neuhrazení licenčního poplatku povede k vyloučení rozhodčího ze seznamu FIDE rozhodčích. 

6.5  Licence rozhodčích vstoupí v platnost od 01. 01. 2013. 

6.6   Od 01. 01. 2013 všichni rozhodčí FIDE turnajů započítávaných na FRL musí mít licenci. 



6.7.1  Rozhodčí, který se stal neaktivním (viz příloha 2, články 1.3 a 1.4) již není považován za rozhodčího s 

platnou licencí. 

6.7.2  Má-li rozhodčí být opět aktivním, musí uhradit poplatek za novou licenci. 

6.8  Pokud nebude splněna podmínka článku 6.6, turnaje nebudou započteny na FRL. 

6.9  Od 01. 01. 2013 bude licenční poplatek účtován společně s poplatkem za všechny udělené tituly 

rozhodčích. 

 

7   Seznam formulářů 

  

1.Tournament report form IT3. 

2 International Arbiter norm report form IA1. 

3.Application for award of the title of International Arbiter IA2. 

4.FIDE Arbiter norm report form FA1. 

5.Application for award of the title of FIDE Arbiter FA2. 

 

8    Příloha 1: Regulations for the training of the chess arbiters. 

      Příloha 1a: Regulations for the Organization Internet Based FIDE Arbitrs' Seminars. 

      Příloha 1b: List of Lecturers for the FIDE Arbiters Seminars. 

 

9 Příloha 2: Regulations for the classification of the arbiters. 

Příloha 2a: A' Category Arbiters. 

Příloha 2b: B' Category Arbiters. 

Příloha 2c: C' Category Arbiters. 

Příloha 2d: D' Category Arbiters. 

Příloha 2e: Inactive Arbiters. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

http://www.fide.com/FIDE/handbook/RegsInternetArbitersSeminars.pdf


K bodu 15 ZPRÁVA SEKRETARIÁTU 

 

I. HLAVNÍ AKTIVITY OD MINULÉHO VV 

 Žádosti o grant a partnerství v Praze pro MČR Blesk, dotace MŠMT – s M. 

Vokáčem 

 Autorské smlouvy pro Šachy do škol – s V. Novotným 

 Právní problematika – spor Kaiser, smlouva V šachu 

 Licence pro rozhodčí 

 Zajištění reprezentačního soustředění v Praze 

 Extraliga online  

 Příprava MČR Blesk – podpora M. Vokáče 

 Dotace kraje – spolupráce na kontrole s R. Svobodou a proplácení 

 

II. PLÁN PROSINEC 

 Dotace kraje 

 Licence pro rozhodčí 

 MČR Blesk 

 Šachy do škol - smlouvy 

 Extraliga online 

 

III. SOUDNÍ SPORY 

 AD Jičín - Došlo k dohodě (v souladu s usnesením per rollam) o stažení žaloby 

zejména z důvodu změny předpisů ŠSČR, o realizaci stažení žaloby zatím nebyl 

sekretariát informován. 

 Pan Kaiser - Jednání odročeno na 29. 11. 12, bližší info na VV.  

 


